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خبر

محیط زیست

حقایقی از زندگی »باران«؛ 

از نگهداری در خانه دامپزشکش
 تا کشته شدن در کنیا

به دست  ارم  وحش  باغ  جنجالی  شامپانزده ی  مُرد،  باران 
شامپانزه های مرکز نگهداری سوئیت واترز در کنیا کشته شد، 
اتفاقی که یک هفته قبل رخ داد. ایمان معماریان، دامپزشک 
و سرپرست باران در ایران گفت: »حدود یک هفته قبل بود که 
از مجموعه نگهداری باران در کنیا به من خبر دادند که باران از 
تونلی که به جایگاه شامپانزه های بالغ وصل بوده وارد جایگاه 
آن ها شده است. از آن ها خواستم خودشان صریح و شفاف 
این مسئله را بیان کنند، به هر حال اشتباهی رخ داده و آن ها 
باید جوابگوی این اشتباه باشند. اما الان بارانِ بیچاره توسط 
شامپانزه های بالغ کشته شده است، دیگر بارانی وجود ندارد و 
آن یکسال عذابی که افراد مختلف در ایران به او تحمیل کردند 

به پایان رسید و حداقل الان دیگر عذاب نمی کشد.«
ماجرا باران در ایران از این قرار بود که این شامپانزه در باغ وحش 
ارم به دنیا آمد اما به دلیل ضعف جسمانی دامپزشک سابق باغ 
وحش ارم )معماریان( از مدیر باغ وحش درخواست کرد تا آن 
را در منزل شخصی خود نگهداری کند و باغ وحش ارم با این 
موضوع موافقت کرد، از این جا به بعد بود که جنجال بر سر این 
شامپانزه ایجاد شد، گروهی معتقد بودند باران باید به باغ وحش 
برگردد و گروهی دیگر معتقد بودند که باران را باید به محیط 
زیست کنار هم نوع های خودش فرستاد، همچنین کمپینی با 
هشتک نجات باران در فضای مجازی درست شد. اما در نهایت 
این شامپانزه به سوئیت واترز، مرکز نگهداری شامپانزه ها در کنیا 

فرستاده شد تا ادامه حیات خود را آن جا سپری کند.
معماریان در این باره گفت: »مسلماً باران در ایران جایگاهی 
نداشت، مثل مادرش که او را کنار شامپانزه های نر گذاشتند 
و کشته شد آینده ی باران در ایران آینده ی بدی بود، حتی اگر 
زنده می ماند. اگر او در ایران می ماند در همان اتاق تاریکی 
که بیش از یکسال آن جا بود نگهداری می شد، بنابراین بهترین 
تصمیم رفتن باران بود اما انتخاب های بهتری هم برای مرکز 
نگهداری باران وجود داشت، درحالی که با لجبازی گفتند آن 
مکان انگلیس یا اروپا است تا این که او را به مرکزی در کنیا 
فرستادند، آن هم با تمام فشارهایی که بعد از کشته شدن 

مادرش صورت گرفت.«
این درحالی ست که برخی کارشناسان نظر مخالف دارند، پیام 
محبی، عضو انجمن جامعه دامپزشکان ایران می گوید: »اولین 
اشتباه درباره باران این بود که کسی او را از باغ وحش برد 
خانه اش و او را نگهداری کرد، اشتباه دوم این بود که او را مجدد 
به باغ وحش برگرداندند یا خواستند جای دیگری بفرستند، 
باران می دانست انسان ها چه رابطه ای با هم دارند اما درباره 
شامپانزه ها شناختی نداشت، برای همین قطعاً اگر او را وارد 
محیطی کنیم که همه شامپانزه هستند مشکل پیدا می شود. 
کسانی که آن روزها کمپین باران را نجات دهید راه انداختند 

چند نفرشان متخصص این کار بودند.«
اما دامپزشک سابق باران در ایران می گوید: »بدون شک باران 
نبایستی با انسان می ماند و با انسان ها هم نمی توانست زندگی 
کند، باید شانس زندگی کردن با هم نوع های خودش را پیدا 
می کرد، اما باید به جاهایی که شامپانزه های هم سن خودش 
بودند می رفت تا با آن ها بزرگ شود که این اتفاق نیفتاد. از 
برای  پیشنهادهایی  دیگری  مختلف  جاهای  و  انگلستان 
نگهداری باران آمد که تجربه خوبی در این زمینه دارند، در نهایت 
این مرکز در کنیا انتخاب شد که اصلاً مرکز بدی نیست اما 
درباره شامپانزه ها که بومی کنیا نیستند تجربیات کافی ندارد.«

سرمقاله

قرنطینه و محدودیت ها را بازگردانید؛

»امیکـــرون« به ایران رسید!

به گزارش »دنیای هوادار«؛ سرانجام ورود سویه امیکرون 
کرونا به ایران روز گذشته تایید شد. اوایل آذر ماه بود که 
زمزمه های شیوع گونه ی جدیدی از ویروس کرونا به گوش 
سبب  که  دلتا  سویه  گسترده  همه گیری  از  بعد  رسید. 
آفریقای  دانشمندان  زیادی در جهان شد  مرگ ومیرهای 
جنوبی از جهش دیگر ویروس کرونا خبر دادند، تولیو دی 
اولیویرا، ویروس شناس آفریقای جنوبی، در یک کنفرانس 
مطبوعاتی آنلاین گفت: »نوع جدید ویروس کرونا باعث 
نگرانی در آفریقای جنوبی شده است«. او توضیح داد که 
تعداد بالای جهش های اسپایک در گونه  Omicron که در 
حال حاضر حداقل ۳۲ مورد است، نگران کننده است چرا که 
نشان می دهد این ویروس توانایی مقاومت در برابر واکسن 

را داراست و در انتقال بیماری قوی تر عمل می کند.
ظهور سویه جدید کرونا موسوم به امیکرون باعث ایجاد 
وحشت در میان کشورهای مختلف جهان با این حال، 
کشورها  از  بیانیه ای  صدور  با  بهداشت  جهانی  سازمان 
خواست از واکنش شتاب زده به این موضوع خودداری 
کنند زیرا متخصصان و دانشمندان این نهاد فعلا در حال 
واکسن های  برابر  در  سویه  این  مقاومت  میزان  ارزیابی 
موجود هستند. با این وجود سازمان جهانی بهداشت که 
جهش های این ویروس را به گروه های »سویه های نگران 
کننده« و »سویه های مورد توجه« طبقه بندی کرد امیکرون 
را بعد از جهش های آلفا، بتا، گاما و کرونای دلتا در جایگاه 
پنجم سویه های نگران کننده قرار داد. همچنین دکتر آندرئا 
آمون، مدیر »مرکز پیش گیری و کنترل بیماری اتحادیه 
خواست  اروپا  کشورهای  از  ویدئویی  پیامی  در  اروپا« 
بیماری  انتقال  زنجیره  گسست  برای  فوری  اقدامات  تا 
کووید-۱۹ انجام دهند و اجازه ندهند سیستم های بهداشتی 
بار دیگر با مشکل ازدیاد بیمار و کمبود امکانات رو به رو 

شوند.
گفتنی ست برخی کارشناسان پنج علامت آبریزش بینی، 
را  یا شدید(، عطسه و گلو درد  سردرد، خستگی)خفیف 

به عنوان نشانه های اصلی امیکرون معرفی کردند.
اما مهندس محمد هاشمی سرپرست مرکز روابط عمومی 
و اطلاع رسانی وزارت بهداشت با بیان اینکه در جلسه 
اضطراری روز یکشنبه ضمن تایید مشاهده یک مورد از 
سویه جدید کرونا در کشور از سوی همه اعضا، در خصوص 
تدوین پروتکل های جدید بهداشتی بحث و تبادل نظر شد، 
گفت: همچنین اعضای ستاد نظرات  و پیشنهادات خود را 

جهت ارائه به ستاد ملی کرونا مطرح کردند.
همچنین معاون بهداشت وزارت بهداشت درباره شناسایی 
کمال  دکتر  داد.  توضیح  ایران  در  کرونا  امیکرون  سویه 
حیدری، گفت: پس از سه هفته که سازمان بهداشت جهانی 
نسبت به سویه امیکرون که از آفریقای جنوبی شروع شد و 
سپس به اروپا رسید ابراز نگرانی کرد، روز یکشنبه بعد از ۸۵ 

کشور، ما هم شناسایی سویه مثبت امیکرون را از آزمایشگاه 
مرجع خود تایید کردیم.

وی افزود: با توجه به میزان سرایت بالای امیکرون اقدامات 
وزیر  حضور  با  اضطراری  جلسه  در  برنامه ریزی هایی  و 
بهداشت صورت گرفت و از طرفی چون اکنون وضعیت 
خوبی در کشور داریم، باید تدبیری داشته باشیم که با 

کمترین آسیب از این شرایط عبور کنیم. 
او ادامه داد: فرد شناسایی شده مبتلا امیکرون میانسالی 
بود که از امارات وارد ایران شده بود و ساکن تهران است. 
و  فرد  قرنطینه  برای  لازم  اقدامات  او  از شناسایی  پس 
اطرافیانش انجام شد و ان شاءالله در مراحل بعدی بتوانیم 

با آسیب کم شرایط را رد کنیم.
او بیان کرد: از ۳ هفته قبل وضعیت مراقبت مرزی ما به 
شدت تقویت شد و هر کسی که از خارج از کشور وارد 
شد، جدا از اینکه می بایست کارت واکسن و pcr منفی 
داشته باشد، افرادی که حال نامساعد داشتند مجددا در 

داخل کشور تست می شدند.
همچنین دکتر حمیدرضا جماعتی در کمیته علمی کشوری 
کرونا، گفت: باتوجه به اینکه بیش از ۸۹ کشور دنیا اعلام 
امُیکرون را داشتند و سازمان جهانی بهداشت هم این 

موضوع را اعلام کرد، ما هم باید نکاتی را مدنظر قرار دهیم.
داریم یکی رعایت  تاکید  آن  نکاتی که روی  افزود:  وی 
و  است  قبل  جدیت  همان  با  بهداشتی  پروتکل های 
همان  با  باید  داشتیم،  پیک ها  در  که  اقداماتی  همان 
جدیت پروتکل های بهداشتی را رعایت کنیم. دوم اینکه 
محدودیت ها و قرنطینه هایی که وجود داشت، مجددا انجام 

دهیم.
وی تاکید کرد: توصیه ما این است که قرنطینه ها را دوباره و 
حداقل برای چهار هفته بازگردانیم و اجرا کنیم. زیرا اگر قرار 
باشد پیکی با امیکرون در کشور ایجاد شود، باتوجه زمان 
شیوع تندی که ویروس دارد، احتمال دارد که طی چند 

هفته آینده ما نیز شاهد این پیک باشیم.
جماعتی گفت: بنابراین توصیه مان این است که قرنطینه ها 
ورزشگاه ها،  کنسرت ها،  ها،  دانشگاه  مدارس،  درباره 
رستوران ها و مجامعی که بیش از ۱۰ نفر در آنجا هستند، 
حتما انجام و این محدودیت ها اعمال شود. زیرا بحث 
جدی است و اگر این اقدامات را انجام ندهیم، احتمالا طی 
سه تا چهار هفته آینده شاهد پیک امیکرون در کشورمان 

خواهیم بود.
جماعتی ادامه داد: نکته مهم دیگر بحث واکسیناسیون 

است. باتوجه به اینکه هیچ سلاح دیگری در برابر ویروس 
نداریم، کسانی  که دز اول واکسن را تزریق کردند، حتما برای 
تزریق دز دوم مراجعه کنند، کسانیکه دو دز را تزریق کردند، 
بهداشت  وزارت  بهداشت  معاونت  که  ابلاغی  اساس  بر 
و همچنین  کنند  تزریق  را حتما  بوستر  دز  است،  داده 
تاکید می کنیم که نوجوانان و افراد 12 تا ۱۸ سال هم 

واکسیناسیون شان را انجام دهند.
وی گفت: در عین حال کمیته علمی حتما این را در نظر 
می گیرد که باتوجه به اینکه در کشورهای دیگر هم این 
تاکید شده و واکسیناسیون ۷ تا ۱۱ سال یا ۵ سال به بالا 
را در اکثر کشورها از جمله آمریکا تایید کردند و آغاز کردند، 
ما هم واکسیناسیون ۷ تا ۱۱ سال را آغاز کنیم. پروتکل 
واکسیناسیون ۱۲ سال به بالا را هم که از قبل داشتیم. 
بنابراین کمیته علمی اعتقاد دارد که واکسیناسیون سنین 
۷ تا ۱۱ سال را هم با واکسن هایی که در دسترس است، 

انجام دهیم.
وی تاکید کرد: نکته مهم دیگری که مدنظر است،این 
است که حتما واکسن آنفلوآنزا را افراد پرخطر تزریق کنند. 
در  را  تنفسی شدید  بیماری های  موارد  از  بسیاری  زیرا 
بیمارستان داریم که به وسیله آنفلوآنزا در افراد پرخطر 
ایجاد شدند؛ بنابراین از سوی کمیته علمی کرونا تاکید 
می کنیم که حتما افراد پرخطر واکسن آنفلوآنزا را هم 

تزریق کنند.
وی ادامه داد: میزانی که طول می کشد تا امیکرون سرایت 
یابد، تقریبا ۲.۵ برابر نسبت به دلتا است و ما یک فرصت 
پروتکل های  اگر  بنابراین  داریم.  را  هفته  چند  حداقل 
بهداشتی را رعایت نکنیم،  طی چند هفته آینده با پیک 
امیکرون در کشور مواجه می شویم. به همین دلیل در 
بحثی که در کمیته علمی داشتیم، حداقل یک فرصت 
تمامی  در  کردیم که محدودیت  توصیه  را  چهار هفته 
رستوران ها  دانشگاه ها،  و  مدارس  کنسرت ها،  مجامع، 
دورهمی های  بحث  که  آینده  روز  چند  در  به خصوص 
مربوط به شب یلدا را داریم و مهمانی ها انجام می شود، 
توصیه می کنیم این محدودیت ها به شدت و حداقل 
تا چهار هفته آینده انجام شود تا بتوانیم یک زمانی را 
داشته باشیم که با پیک امیکرون در کشورمان مواجه 
نباشیم، حتما واکسیناسیون را کامل کنیم، افراد بالای 
۶۰ سال هم دز اضافه را تزریق کنند، دز بوستر هم برای 
کسانیکه دو دز واکسن زدند تزریق شود. افراد زیر ۱۸ سال 
واکسیناسیون شان را انجام دهند. زیرا امیکرون در افراد 
جوان و نوجوان شاید بیشتر دیده شود و به همین دلیل 
توصیه ما این است که گرچه هنوز اطلاعات کافی در 
زیر ۱۸ سال حتما  واکسیناسیون  اما  نیست،  دسترس 
انجام شود و واکسیناسیون ۷ تا ۱۱ سال هم در دستور کار 

ستاد کرونا قرار گیرد.
می تواند  امیکرون  شیوع  مواردی  از  یکی  گفت:  وی 
می تواند مدارس و در سنین پایین باشد، بنابراین باید با 
این پیشگیری که انجام می دهیم، بتوانیم جلوی پیک 
بعدی را بگیریم و بعد تاکید روی انجام واکسیناسیون 
آنفلوآنزا روی افراد پرخطر است. تاکید می کنم که توصیه 
کمیته علمی این است که حداقل ۴ هفته آینده  مدارس، 
دانشگاه ها و سایر مجامع و جاهای شلوغ که افراد بیش 
از ۱۰ نفر هستند، قرنطینه باشند، محدودیت شدید داشته 

و بازگشایی نشوند.

ظهور سویه جدید کرونا موسوم به امیکرون باعث ایجاد وحشت در میان کشورهای مختلف جهان با این حال، 
سازمان جهانی بهداشت با صدور بیانیه ای از کشورها خواست از واکنش شتاب زده به این موضوع خودداری کنند زیرا 

متخصصان و دانشمندان این نهاد فعلا در حال ارزیابی میزان مقاومت این سویه در برابر واکسن های موجود هستند. با این 
وجود سازمان جهانی بهداشت که جهش های این ویروس را به گروه های »سویه های نگران کننده« و »سویه های مورد توجه« 

طبقه بندی کرد امیکرون را بعد از جهش های آلفا، بتا، گاما و کرونای دلتا در جایگاه پنجم سویه های نگران کننده قرار داد.

»پیامبر گرامی اسلام )ص(«: سرافرازترین قتل و کشتارها، شهادت شهیدان است.
دنیای هوادار یاد و خاطره شهدا به ویژه شهدای استان چهارمحال و بختیاری  را گرامی می دارد

مریمولیزاده

خبرنگار
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اجتماعی

راه و مسکنمالیات اقتصاد کلان

داوود منظور گفت: افزایش درآمدهای مالیاتی در لایحه بودجه سال آینده با 
از طریق اطلاعاتی که  شناسایی واسطه گری و دلالی در بخش های مختلف 
سامانه های  اسناد،  ثبت  بانکی،  گمرکی،  سامانه های  مختلف چون  مراکز  از 
حمل ونقل و ... اخذ می کنیم، صورت می گیرد تا بدین ترتیب فرارهای مالیاتی 

نیز شناسایی و از آن ها مالیات اخذ شود.
رئیس کل سازمان امور مالیات گفت: مالیات خانه های خالی طبق قانون باید 
براساس اطلاعات دریافتی از سامانه املاک و اسکان باشد و براساس آیین نامه 
دولت تا پایان آذر ماه امسال وزارت راه و شهرسازی مهلت دارد تا اطلاعات مربوط 
به خانه های خالی را تکمیل کند که به محض تکمیل شدن این اطلاعات، وزارت 
راه و شهرسازی نسبت به ارسال اطلاعات واحدهای خالی از سکنه اقدام می کند. 
تا زمانی که مهلت قانونی درنظر گرفته شده برای وزارت راه و شهرسازی به منظور 

تکمیل اطلاعات مربوط به خانه های خالی تمام نشده است .
رئیس سازمان امور مالیاتی درباره مالیات خانه و خودروهای لوکس نیز گفت: 
مالیات خودروها به تصویب آیین نامه توسط دولت نیاز دارد که پیش نویس این 
آیین نامه را سازمان امور مالیاتی به دولت قبل داده بودند و در دولت فعلی این 
پیش نویس در کمیسیون های دولت در حال بررسی است که به محض ابلاغ 

آیین نامه مربوطه نسبت به اخذ مالیات اقدام می شود.

وزیر راه و شهرسازی از امکان ثبت نام مجدد در سامانه املاک و اسکان در آینده 
نزدیک خبر داد و گفت: مردم خود اظهاری در این سامانه را با هدف انجام بهتر 
سیاست گذاری در بخش مسکن انجام دهند. رستم قاسمی در حاشیه پنجمین 
نمایشگاه حمل ونقل در مصلای تهران درباره آخرین وضعیت سامانه املاک و 
اسکان، افزود: از مردم می خواهیم خود اظهاری در این سامانه را انجام دهند 
و در آن ثبت نام کنند؛ سامانه املاک و اسکان یک سامانه زیرساختی است 
که اطلاعات آن برای سیاستگذاران بخش مسکن اهمیت بالایی دارد. وزیر 
راه و شهرسازی ادامه داد: البته اکنون سامانه املاک و اسکان بسته است، اما 
به دنبال اخذ مجوز هستیم تا این سامانه را باز کنیم. قاسمی درباره وضعیت 
ثبت نام نهضت ملی مسکن در سامانه »ثمن« نیز گفت: اکنون تعداد متقاضیان 
ثبت نام در سامانه ثمن به همراه متقاضیان طرح ملی مسکن به بیش از سه 
میلیون نفر رسیده است.  وی با بیان اینکه به دلیل عدم تامین زمین هنوز در 
بسیاری از شهرها سامانه باز نشده است، اضافه کرد: پیش بینی ما این است که 
ثبت نام ها به بیش از چهار میلیون تقاضا برسد. این عضو کابینه دولت سیزدهم 
به عملیات اجرایی نهضت ملی مسکن در استان ها اشاره کرد و گفت: جمعه 
هفته گذشته ساخت ۴۰ هزار واحد در یزد آغاز شد و هفته آینده نیز ساخت ۳۰ 

هزار واحد در قم آغاز می شود.

سود سهام عدالت سال های ۱۳۹۵ تا ۱۳۹۷ طی یک مرحله به حساب مشمولان 
سهام عدالت واریز شد، اما سود سال ۱۳۹۸ سرنوشت دیگری داشت و قرار شد طی دو 
مرحله به حساب سهامداران واریز شود. در این راستا، مرحله نخست در ۲۸ اسفندماه 

سال ۱۳۹۹ واریز شد و مشمولان ۵۰ درصد سود سهام خود را دریافت کردند.  
بر این اساس، میزان سود مشمولان که ارزش اولیه سهام آن ها ۵۳۲  هزار تومان بود، 
حدودا ۲۰۰ هزار تومان و مشمولانی که ارزش اولیه سهام آن ها یک میلیون تومان 
بود، حدودا ۴۰۰ هزار تومان دریافت کردند. همچنین افرادی سهام سهام عدالت ۴۹۲ 
هزار تومانی داشتند ۹۱ هزار تومان و افرادی که دارای سهام عدالت ۴۵۲ هزار تومانی 
بودند نیز ۸۴ هزار تومان دریافت کردند. از سوی دیگر قرار بود در مرحله دوم ۵۰ درصد 
باقی مانده واریز شود اما به دلیل عدم پرداخت سود از سوی برخی شرکت ها به حساب 
شرکت سپرده گذاری مرکزی، مشمولان در کل ۹۰ درصد سود خود را دریافت کردند. 
بر این اساس، در مرحله دوم واریز سود، سهام دارانی که ارزش اولیه آنها یک میلیون 
تومان است ۱۴۴ هزار تومان دریافت کردند و مشمولانی که دارای سهام عدالت با ارزش 
اولیه ۵۳۲ هزار تومانی هستند در مرحله دوم ۷۶ هزار تومان دریافت کردند. درواقع 
درحالی وعده واریز سود سهام عدالت سال ۱۳۹۹ تا پایان سال داده شده که هنوز سود 
سال ۱۳۹۸ تمام و کمال به حساب مشمولان واریز نشده است و مشخص نیست باقی 

مانده سود سال ۱۳۹۸ نیز همزمان با سود سال ۱۳۹۹ واریز شود یا خیر.

»رئیس سازمان امور مالیاتی« اعلام کرد:

آخرین وضعیت مالیات خانه های 
خالی و لوکس نشین ها

»وزیر راه و شهرسازی« خبر داد:

امکان ثبت نام مجدد به زودی
 فراهم می شود

یک ابهام مهم؛

چه خبر از پرداخت سود 
سهام عدالت؟

سارانصرتی

نویسندهومترجم

»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »بی بی رحیمه یلقی«
- شهید مدافع سلامت - را گرامی می دارد

کار و تعاون

وقتی فعلا اقدامی انجام نشده است؛

بازنشستگان امسال چقدر 
عیدی می گیرند؟

رییس کانون بازنشستگان سازمان تامین تهران میزان افزایش 
در  دهقان کیا  علی  داد.  توضیح  بازنشستگان   ۱۴۰۱ حقوق 
گفت وگویی درباره رقم عیدی امسال بازنشستگان گفت: هنوز 
برای تعیین تکلیف رقم عیدی بازنشستگان هیچ اقدامی انجام 
نشده است و پارسال بازنشستگان به اندازه حقوق یک ماه عیدی 
دریافت کردند. رییس کانون بازنشستگان سازمان تامین تهران 
در خصوص میزان افزایش حقوق سال آینده بازنشستگان نیز 
گفت: افزایش حقوق مربوط به شورای عالی کار است. طبق ماده 
۱۱۱ قانون کار که حداقل بگیران هستند، ارتباط پیدا می کند به 
تصمیمی که در شورای عالی کار گرفته می شود. وی با اشاره به 
این که پیشنهادی برای افزایش عیدی بازنشستگان، افزود: در این 
خصوص پیگیری هایی دارد صورت می گیرد که بازنشستگان هم 
باید مثل شاغلان عیدی دریافت کنند. رییس کانون بازنشستگان 
سازمان تامین تهران عنوان کرد: در حال حاضر شاغلان حداقل 
دو ماه و حداکثر سه ماه حداقل دستمزد عیدی دریافت می کنند، 
اما وقتی افراد بازنشسته می شوند، به یک باره همه این ارقام افت 
پیدا می کند و فقط یک ماه عیدی پرداخت می کنند. دهقان کیا 
متذکر شد: البته پارسال به اندازه یک ماه حداقل حقوق عیدی 
پرداخت شد و سال های ماقبل آن، کمتر از این بود. در هر صورت 
افزایش عیدی کارگران پیگیری می شود و منتظر هستیم که 

ببینیم دولت در این خصوص چه خواهد کرد.

بانک، بیمه و بورس

تاثیر نرخ سود بانکی در اقتصاد؛

حکایتِ نرخِ دستوری و سیاست های انبساطی در اقتصاد ایران

یکی از مهمترین ابزارهای کارآمد در سیاست گذاری اقتصاد 
کلان و ایجاد ثبات و رشد اقتصادی، »نرخ سود بانکی« 
اقتصاد کشور،  بانکی در  است. تعیین نرخ بهینه سود 
موضوع پیچیده ای است که در هنگام برخورد با متغیرهایی 
مانند سرمایه گذاری، تورم و بیکاری در نظر گرفته می شود. 
بانکی روی حجم سپرده ها،  نرخ سود  تغییر  همچنین 
ترکیب سپرده ها، سرمایه گذاری و نرخ تورم تاثیر می گذارد. 
پس هر تغییری در نرخ سود بانکی، اعم از افزایش یا 
کاهش آن، باید با مطالعات دقیق و تشخیص جایگاه هر 
یک از متغیرهای کلان اقتصادی و میزان حساسیت آن ها 

بر تغییرات نرخ سود بانکی باشد. 
در ایران بدلیل اینکه نرخ سود بانکی توسط بانک مرکزی و 

دستوری تعیین می شود، هیچ زمانی این نرخ، نرخ تعادلی 
بازار نیست و بر اساس مصلحت و مقطعی است. بطور 
کلی بهترین راهکار برای رسیدن به نرخ تعادلی، آزادسازی 
نرخ سود بانکی است. تصمیم صحیح و منطقی در تغییر 
نرخ سود بانکی، بازار پول و سرمایه را در جهت حرکت به 
سمت اشتغال کامل به تعادل می رساند و تصمیم نادرست 
و غیرمنطقی، بازارها را مختل می کند و باعث رکود یا تورم 
می شود.  طرفداران افزایش نرخ سود بانکی عقیده دارند به 
دلیل وجود تورم زیاد در کشور و نرخ سود بالا در بازارهای 
غیررسمی پول، نرخ سود بانکی باید افزایش یابد در حالیکه 
طرفداران کاهش نرخ سود بانکی اعتقاد دارند، متوسط سود 
بدست آمده در بخش های مختلف اقتصادی بویژه بخش 
مولد، رقم کمی است و برای اینکه بخش های مولد کشور 
بتوانند فعالیت خود را ادامه دهند و سود بانک را پرداخت 
کنند، باید نرخ سود بانکی کاهش یابد و بیان می کنند 
که افزایش نرخ سود بانکی که به دنبال آن افزایش حجم 
نقدینگی هم بوجود می آید، پیامدهای تورمی بالایی دارد، 
گرچه افزایش نرخ سود بانکی در کوتاه مدت برای مهار تورم 
و نقدینگی اثر دارد ولی در میان مدت حتما باعث افزایش 
حجم نقدینگی و تورم می شود و تاثیر منفی بر بازار سرمایه 

و اقتصاد دارد.  اما موافقان افزایش نرخ سود بانکی با بیان 
اینکه عوامل سیاسی وجود دارد که مانع از انجام وظایف 
بانک مرکزی می شود، معتقدند که افراد صاحب نفوذ و 
قدرت به بهانه تولید، از کاهش نرخ سود بانکی سود می برند 
و با فشار بر نهادهای حاکمیتی مانع از افزایش نرخ سود 
بانکی می شوند تا از این طریق بتوانند وام هایی با نرخ سود 
پایین دریافت کنند و با تورم بالا در مبادلات خود نفع کنند.
پس می توان نتیجه گرفت که افزایش یک تا دو درصدی 
نرخ سود بانکی نمی تواند بدلیل مداخلاتی که در این بازار 
اعمال می شود، تاثیر قابل ملاحظه ای در اقتصاد و سایر 
بازارها داشته باشد اما در صورتی که روند صعودی نرخ 
سود بانکی چشمگیر باشد، می توان تاثیر آن را در کاهش 
تورم حس کرد که در این رابطه، انبساطی عمل کردن بانک 
مرکزی با چاپ پول،  نمی تواند پیغامی خوبی برای کنترل 
تورم باشد.  در آخر باید توجه کرد که سیاست افزایش نرخ 
سود بانکی برای مهار تورم، سیاست متداول در دنیاست 
ولی در کشور ما به علت اینکه درک پایینی از علم اقتصاد 
تورم  مهار  برای  بانکی  سود  نرخ  افزایش  از  دارد،  وجود 
استفاده نمی شود و با اجرای سیاست های انبساطی مانع 

از افزایش آن در نظام بانکی می شوند.

در ایران بدلیل اینکه نرخ سود بانکی توسط بانک مرکزی و دستوری تعیین 
می شود، هیچ زمانی این نرخ، نرخ تعادلی بازار نیست و بر اساس مصلحت و مقطعی 

است. بطور کلی بهترین راهکار برای رسیدن به نرخ تعادلی، آزادسازی نرخ سود بانکی 
است. تصمیم صحیح و منطقی در تغییر نرخ سود بانکی، بازار پول و سرمایه را در جهت 

حرکت به سمت اشتغال کامل به تعادل می رساند و تصمیم نادرست و غیرمنطقی، 
بازارها را مختل می کند و باعث رکود یا تورم می شود. 
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استان ها
سریع الانتشارترین گونه کرونا امُیکرون است؛  تا 3هفته آینده اکثر استان ها درگیر خواهند شد!

مردانی عضو کمیته علمی کشوری کرونا گفت: ما می دانستیم ورود امیکرون به کشور اجتناب ناپذیر است، 
مردم باید بدانند امیکرون 3 برابر دلتا قابلی سرایت دارد، 2 تا 3 هفته آینده اکثر استان های کشور درگیر 

امیکرون می شوند، علایم بیماری کرونا در این سویه جدید سبک تر است.

البرز

»استاندار لرستان« خبر داد:

افزایش اعتبارات لرستان در بودجه ۱۴۰۱

»رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج«:

طرح جامع تبلیغاتی کرج تدوین می شود

فرهاد زیویار استاندار لرستان اظهار 
بودجه  در  لرستان  اعتبارات  کرد: 

امسال  به  نسبت   ۱۴۰۱ سال 
ریل گذاری  است.  افزایش یافته 
در  گذشته  به  نسبت  جدیدی 
و  است  تحول  و  تغییر  حال 
گذشته  متعدد  ردیف های 
بودجه  در  محدودتر 
است  شده  لحاظ 
اعتبارات  و 
استانی بیشتر 
شده است.

قبیل  از  طرح هایی  کرد:  خاطرنشان  لرستان  استاندار 
احداث  طرح  یک  و  بنزین  پمپ  واحد  یک  احداث 
دیوارهای بتنی و نیوجرسی پس از بررسی و تصویب، 
و  اتخاذ  آن ها  کار  ادامه  در خصوص  لازم  تصمیمات 

ابلاغ شد.
خدابخشی نماینده مردم الیگودرز در مجلس شورای 
مسئولان  اهتمام  نشست  این  در  هم  اسلامی 
 ۸۰ بالای  عمرانی  طرح های  تکمیل  برای  استانی 
را  الیگودرز  کاری شهرستان  پیشرفت  درصد   ۹۰ تا 

خواستار شد.

تابلوهای  از  عمده ای  بخش  اینکه  بیان  با  پور  بضاعتی  پیمان 
تبلیغاتی سطح شهر در اختیار سایر ارگان ها است، ادامه داد: در 
حال حاضر  ۸۰۰ تابلوی تبلیغاتی در سطح شهر وجود دارد که تنها 
۲۰۰ مورد از آنها در اختیار شهرداری است. ۶۰۰ پایه تابلوی تبلیغاتی 
دیگر طی سال های گذشته به صورت قانونی وغیرقانونی در اختیار 
سایر ارگان ها قرار گرفته است. رئیس سازمان سیما، منظر و فضای 
سبز شهری شهرداری کرج گفت: در آخرین جلسه کمیسیون تلفیق 
مقرر شد طرح جامع تبلیغاتی کلانشهر کرج مدون شود تا همه 
ارگان ها موظف شوند با محوریت شهرداری نسبت به ساماندهی 
تابلوهای تبلیغاتی در اختیار خود اقدام کنند. این مسئول با بیان 

اینکه مراسم بزرگداشت ایام فاطمیه، سالروز شهادت سردار 
سلیمانی و حماسه ۹ دی ماه در پیش است، گفت: طبق 

دستور صادر شده از سوی شهردار کرج بنا شده چهره 
شهر همزمان با فرارسیدن ایام مذکور تغییر کند. وی 
ادامه داد: بنا شده برای این ایام تابلوهای تجاری 

و فرهنگی سطح شهر در اختیار شهرداری قرار 
بگیرد و مناطق دهگانه هم سیاه پوش شود. 

متناسب با مناسبت های پیش رو، آذین 
بندی مناطق مختلف شهر از چهار روز 

گذشته آغاز شده است.

تهران

سامانه حراج الکترونیکی اموال تملیکی
 رونمایی شد؛

وزیر  اقتصاد : تمام شبهات 
فروش های دولتی برطرف می شود

سید احسان خاندوزی امروز در بازدید از انبار های سازمان اموال 
تملیکی در شورآباد شهرستان ری از سامانه آزمایشی حراج اموال 
تملیکی رونمایی کرد. وی با بیان اینکه این سامانه از یازدهم 
دی ماه به صورت رسمی آغاز به کار می کند و در دسترس عموم 
مردم قرار خواهد گرفت اظهار داشت: این یک اتفاق بسیار مهم 
و کم سابقه در حوزه فروش های دولتی است که امیدواریم 
شروعی برای ارتقای ساز و کار های سازمان اموال تملیکی باشد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی در ادامه گفت: در این نوع حراج 
تمام شبهات و مشکلاتی که در حوزه فروش این اموال  وجود 
داشت برطرف خواهد شد و امکان مشارکت برای آحاد مردم و 
هزاران متقاضی خرید در فضایی شفاف، با قدرت رقابت برابر 
و منصفانه به وجود خواهد آمد. خاندوزی با اشاره به اینکه 
این نوع فروش احتمال وصول در آمد بیشتری برای دولت 
نیز دارد تصریح کرد: باید تمهیدات لازم در زمینه بستر های 
اینترنتی مناسب و اطلاع رسانی دقیق برای روز های برگزاری 
حراج صورت گیرد تا ده ها هزار نفر همزمان بتوانند بدون هیچ 
مشکل و محدودیتی در این سامانه و شرکت در این حراج 

الکترو نیک را داشته باشند.

لرستان

البرز

مرکزیخوزستانخراسان شمالی

حجت الاسلام والمسلمین رضا براتی زاده از بازداشت مدیرعامل یک شرکت تعاونی 
به اتهام احتکار عمده ارزاق عمومی و اخلال در توزیع مایحتاج عمومی خبر داد و 
اظهار داشت: پس از وصول گزارش این رویداد از سوی مراجع نظارتی ذی ربط در این 
خصوص پرونده قضایی تشکیل و مراتب به یکی از شعب بازپرسی دادسرای عمومی 
و انقلاب اسفراین ارجاع و تحت رسیدگی قرار گرفت. وی با بیان اینکه تحقیقات 
تکمیلی جهت بررسی های بیشتر و روشن شدن تمامی ابعاد ماجرا و دستگیری 
دیگر ایادی و عوامل احتمالی مرتبط با موضوع کماکان ادامه دارد؛ افزود: متهم به 
اتهامات احتکار عمده ارزاق عمومی از قبیل 186 هزار و 558 کیلو گرم جو، 268 هزار 
496 کیلو گرم کنسانتره٬ 5هزار کیلو گرم سبوس ، 29 هزار کیلو گرم جو مجموعا به 
ارزش تقریبی 13 میلیارد و 382میلیون و 833 هزار و 282 ریال و اختلال عمده در 
توزیع اقلام یاد شده پس از صدور قرار بازداشت موقت روانه زندان شد. مقام عالی 
قضایی استان همچنین با اشاره به تلاش های دشمنان در جهت ضربه زدن به نظام 
اقتصادی کشور از جمله از طریق اعمال تحریم های ظالمانه شکل گیری این قبیل 
افعال مجرمانه را غیرقابل توجیه و بی شرمانه توصیف کرد و در ادامه از عزم و اراده 
جدی دستگاه قضایی در برخورد قانونی و بدون اغماض و مماشات با اخلالگران نظام 

اقتصادی و تضییع کنندگان حقوق عمومی شهروندان خبرداد.

رئیس گمرک بندر اروندکنار از ورود نخستین محموله ترانزیتی به این بندر از 
کشور اوکراین خبر داد. علی فرهودی با اعلام خبر ورود نخستین محموله ترانزیتی 
به این بندر از کشور اوکراین   اظهار داشت: گمرک اروند کنار بعد از حدود سه سال 
تعطیلی در حوزه کالای ملوانی در مرداد ماه سال گذشته و با ورود چند لنج حامل 
کالای ملوانی مجدداً در این حوزه بازگشایی شد. وی با اشاره به اینکه از آن زمان 
تنها در دو حوزه کالای ملوانی و صادرات ماهی و میگو مشغول به کار بوده افزود: 
با تلاش ها و پیگیری های بسیار حوزه نظارت گمرکات استان خوزستان، سید 
محمد مولوی نماینده مردم آبادان در مجلس شورای اسلامی و محمدرضا پارسا 
اصیل مدیرکل گمرک آبادان مجوز ترانزیت خارجی به این گمرک اختصاص داده 
شد. رئیس گمرک بندر اروند کنار تصریح کرد: هم اکنون این گمرک دارای کد 
ترانزیت خارجی مقصد است که این موضوع وضعیت مناسبی برای پیشرفت کار 
گمرک و در نهایت رونق کسب و کار و معیشت مردم منطقه فراهم می آورد و 
باعث ارتقای جایگاه گمرک اروند کنار در بین گمرکات کشور می شود. فرهودی 
عنوان کرد: در همین ارتباط محموله ترانزیتی که از کشور اوکراین وارد و به 
گمرک بازرگان به عنوان گمرک مبدأ اظهار شده در تاریخ 24 آذر ماه برای 

ترانزیت خارجی به کشور کویت وارد گمرک اروند کنار شده است.

سلطانی نژاد مدیر عامل سازمان بورس کالای ایران در شورای گفت وگوی دولت 
و بخش خصوصی استان مرکزی در اراک از تدوین ساز و کار های مناسب برای 
تامین نیاز صنعتگران خرد خبر داد و گفت: حذف رانت های بورسی و سهمیه های 
اختصاصی از اصلی ترین مزیت های این طرح است. این طرح ملی روی میز 
این  آن مشکلات  تصویب  با  امیدواریم  و  است  مجلس  اقتصادی  کمسیون 
صنعتگران این حوزه هم برطرف گردد. او با انتقاد از عملکرد بورس در ارائه کالا به 
صنایع پایین دستی و کوچک اضافه کرد: بورس کالا باید نیاز خرده فروشندگان و 
خریداران را نیز پاسخگو باشد. مدیر عامل سازمان بورس کالای ایران بیان کرد: سال 
گذشته ۳۳ میلیون تن انواع کالا به ارزش ۳۵۰ هزار میلیارد تومان معامله شد و از 
ابتدای سال تا کنون ۴۹ میلیون تن کالا به ارزش ۵۰۰ هزار میلیارد تومان در بورس 
کالای ایران معامله شده است. او ادامه داد: صنایع استان مرکزی در بازار بورس 
ایران همواره نقش آفرین بوده اند و عرضه ۲ میلیون و ۲۴۱ هزار تن کالا به ارزش ۱۶ 
هزار میلیارد تومان در بازار بورس کالای ایران خود گواه این موضوع است. مخلص 
الائمه استاندار مرکزی هم در این جلسه با قدردانی از عمکلرد بخش خصوصی در 
پیشبرد اهداف اقتصادی استان گفت: پویایی اقتصاد بسته به چرخش چرخ های 

صنایع کوچک و متوسطی دارد که در کنار مادر صنایع کار می کنند.

»رئیس گمرک بندر اروندکنار« خبر داد:

ورود نخستین محموله ترانزیتی از 
اوکراین به  بندر اروند کنار

»مدیر عامل سازمان بورس کالای ایران«:

تدوین سازو کار جدید بورس با 
هدف تامین نیاز صنعتگران خرد

»رئیس کل دادگستری خراسان شمالی«:

مدیرعامل یک شرکتِ خراسان شمالی
 به جرم »احتکار« بازداشت شد

فرشیدگلهداری

نویسندهوخبرنگار
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»دنیای هوادار« یاد و خاطره زنده یاد »عزت الله مهرآوران«فرهنگی
  - پیشکسوت تئاتر، سینما و تلویزیون - را گرامی می دارد

سینما و تئاتر

مدیرکل دفتر نظارت بر عرضه و نمایش فیلم سازمان سینمایی اظهار داشت: فیلم »چپ، 
راست« به کارگردانی حامد محمدی برای نمایش عمومی، نیاز به برخی اصلاحات دارد و این 
موضوع به شورای صنفی نمایش هم به صورت کتبی اعلام شده است. محمدرضا فرجی 
با اعلام این خبر گفت: این فیلم در دولت قبل هم از سوی شورای پروانه نمایش مشمول 
اصلاحات شده بود که بخشی از آن اصلاحات از آن زمان همچنان، صورت نگرفته است. وی 
ادامه داد: تاکید سازمان سینمایی بر حل مشکلات فیلمسازان و صاحبان آثار از جمله فیلم چپ 
راست است تا از طریق تعامل دوسویه برخی ایرادات و اشکالات مطرح شده از سوی شورای 
پروانه نمایش قبلی و کمیته بازبینی رفع شود تا سینماها شاهد تداوم رونق و اکران آثار جدید 
باشند. مدیرکل دفتر نظارت بر عرضه و نمایش فیلم سازمان سینمایی با اشاره به لزوم همکاری 
و تعامل تهیه کنندگان خاطرنشان ساخت: طبیعی است تا زمانی که اصلاحات پیشنهادی شورا 
صورت نگیرد؛ به اکران عمومی نمی رسد. وی یادآور شد: در دو جلسه قبل شورای صنفی نمایش 
از سوی نماینده سازمان سینمایی در شورای صنفی این موضوع به طور شفاهی در شورا و هفته 
گذشته نیز طی نامه ای کتبی به شورا و پخش کننده فیلم ابلاغ شد. وی در پایان گفت: در 
جلسه ای که روز شنبه )۲۷ آذر( با حضور منوچهر محمدی تهیه کننده این فیلم در دفتر معاونت 
نظارت و ارزشیابی سازمان سینمایی تشکیل شد، این موضوع به ایشان هم ابلاغ شد که تا 

زمان انجام اصلاحات روی فیلم، نمایش آن از سوی سازمان سینمایی مورد پذیرش نیست.

شورای پروانه نمایش فیلم های سینمایی با صدور پروانه نمایش دو فیلم »بَلیط« و 
»۵۲ هرتز« موافقت کرد. شورای پروانه نمایش فیلم های سینمایی در جلسه اخیر با 
صدور پروانه نمایش برای فیلم بَلیط به تهیه کنندگی سیدعلیرضا سجادپور وکارگردانی 
مرتضی رحیمی و ۵۲ هرتز به تهیه کنندگی ابراهیم اصغری و کارگردانی سجاد 
شهریاری موافقت کرد. فیلم سینمایی ۵۲ هرتز در شورای بازبینی قبلی دیده شده و 
پس از انجام اصلاحات، پروانه نمایش آن صادر شد. فیلم سینمایی بَلیط )بلوط( در 
گروه سینمای کودک و نوجوان در شهرستان های اندیکا، مسجد سلیمان، شوشتر، ایذه 
و اصفهان تصویربرداری شده است. در خلاصه داستان فیلم آمده است: »بَلیطی، کودک 
خردسال که از قضا یتیم نیز هست و با پدربزرگ خود زندگی می کند، مشتاق دیدار مادر 
است و اهالی محله زندگی مادر را از او مخفی نگه داشته اند. صبر بَلیطی لبریز شده و 
در نهایت شماره تلفنی از مادر خود می یابد اما...«  امیررضا فرامرزی، سوگل طهماسبی، 
داراب آقاسی زاده، کبری گودرزی، محمود مقامی، رؤیا لطف الله و فرزاد سلطانی در این 
فیلم بازی کرده اند. فیلم ۵۲ هرتز نیز درامی اجتماعی و روایتگر سه قصه در هم تنیده 
شده است که به موضوع تنهایی آدم ها می پردازد و با یک پایان خوب تمام می شود. 
شقایق فراهانی، امیر غفارمنش، علیرضا استادی ،علیرضا مهران، مهشید جوادی، حمید 

رشید، علیرضا رسولی، سام حسامی در آن به ایفای نقش پرداختند.

همزمان با پایان یافتن مراحل داوری نامزدهای سه بخش اصلی جشنواره بین المللی 
تئاتر عروسکی مجازی شامل تئاتر کودک، و نوجوان، تئاتر بزگسال و طراحی و ساخت 
عروسک معرفی شدند. بهرام بهبهانی دبیر جشنواره تئاتر عروسکی مجازی با اعلام 
این خبر گفت: داوران مرحله نهایی، شامل بهروز غریب پور )رئیس هیئت داوران(، کارن 
اسمیت )رئیس یونیمای جهانی( از آمریکا، خانم تامار تساگارلی )استاد دانشگاه تفلیس( 
از گرجستان، دیمیتری ژاژنو )دبیر یونیمای جهانی( از بلژیک و گئورکی آپخاواز )استاد 
دانشگاه تفلیس( از گرجستان، پس از دیدن آثار و جلسات متعدد داوری به صورت 
مجازی، نمایش های زیر را در سه بخش اصلی نامزدهای دریافت جوایز اعلام کردند. بر 
این اساس کیانا شهروزی، یلدا فاضل، ناهید قربانی، هدا بخشوده، شهرزاد حاجی آقامحمد 
و زهرا عظیمی نیا به عنوان کاندیداهای بخش طراحی و ساخت معرفی شدند. همچنین 
 la ،در بخش کودک و نوجوان نمایش های سفر موش سبز، زهرا عظیمی نیا از رشت
cigan et la fourmi از الجزایر، moz!sit with me  از  اتریش، like spring مهتاب شمس 
از انگلیس، میشه الهام دارابی از تهران به عنوان مامزدهای نهایی انتخاب و معرفی شدند. 
بنا به اعلام جشنواره بین المللی تئاتر عروسکی مجازی،  این جشنواره به کارهای برتر در 
بخش های ایده های نو، ایده های اجرایی، بازی دهی عروسک، طراحی صحنه، نگاه به 

محیط زیست و... دیپلم افتخار و جوایزی اهدا خواهد کرد.

»بَلیط« و »۵۲ هرتز« 
پروانه نمایش گرفتند

معرفی نامزدهای سه بخش اصلی 
جشنواره تئاتر عروسکی مجازی

فیلم »چپ، راست« 
نیاز به اصلاح دارد

گزارش

با دو فیلم »قهرمان« و »ماشین منو بران«؛

رقابت سینمای »ایــران« و »ژاپــن« از کن تا اسکار
دو فیلم »قهرمان« و »ماشین منو بران« به عنوان دو 
نماینده اصلی سینمای آسیا در فصل جوایز سینمایی 
و جوایز اسکار رقابت نزدیکی را پیگیری می کنند. رقابت 
سینمایی ایران و ژاپن در سال جاری میلادی از هفتاد و 
چهارمین دوره جشنواره فیلم کن آغاز شد، جایی که فیلم  
»قهرمان« ساخته اصغر فرهادی و »ماشین منو بران« به 
کارگردانی »ریوسوکی هاماگوچی« هر دو در بخش رقابتی 
اصلی نامزد کسب نخل طلا بودند و در نهایت فرهادی 
موفق به کسب جایزه بزرگ هیات داوران )دومین جایزه 
مهم پس از نخل طلا(  شد و ساخته »هاماگوچی« نیز 3 
جایزه بهترین فیلمنامه، فیپرشی و جایزه کلیسای جهانی 

را به خود اختصاص داد.
در چهاردهمین دوره جوایز سینمایی آسیاپاسیفیک نیز 
ایران و ژاپن با نامزدی در 7 شاخه پیشتاز بودند و دو 
فیلم »قهرمان« و »ماشین منو بران«  هر کدام در 4 شاخه 
بهترین فیلم، کارگردانی، فیلمنامه و همچنین بهترین 
بازیگر مرد شانس دریافت جایزه داشتند و در نهایت جایزه 
بهترین فیلم و فیلمنامه به ژاپن رسید و اصغر فرهادی 

هم جایزه بهترین کارگردانی را به خود اختصاص داد.
در ادامه »قهرمان« و »ماشین منو بران« به ترتیب به 
عنوان نماینده رسمی سینمای ایران و ژاپن در نود و 
شدند.  انتخاب  اسکار  سینمایی  جوایز  دوره  چهارمین 
کمپانی آمازون پخش فیلم »قهرمان« را در آمریکا بر 
عهده گرفت و کمپانی رقیب یعنی نتفلیکس هم حق 

پخش فیلم ژاپنی را در آمریکا در اختیار گرفت. 
آمریکا  نقد  ملی  هیات  سوی  از  الان  به  تا  »قهرمان« 
)NBR( برنده بهترین فیلم خارجی و بهترین فیلمنامه 
سال شده و همچنین نامزد جایزه بهترین فیلم خارجی 

گلوب،  گلدن  جوایز  از سوی  زبان( سال  )غیرانگلیسی 
انجمن منتقدان فیلم شیکاگو، انجمن منتقدان هالیوود، 
انجمن  وگاس،  لاس  فیلم  منتقدان  انجمن  جوایز 
منتقدان فیلم تگزاس شمالی، جوایز انتخاب منتقدان، 
جوایز فیلم ستلایت )بهترین فیلم و فیلمنامه اصلی(، 
انجمن منتقدان سنت لوئیس، انجمن منتقدان فیلم 
واشنگتن دی سی و اتحادیه زنان روزنامه نگار سینمایی 

شده است. 
از سوی دیگر فیلم سینمایی »ماشین منو بران« به تازگی 
از سوی جوایز انجمن منتقدان فیلم نیویورک و لس 
آنجلس به عنوان بهترین فیلم سال انتخاب شده است 
و از سوی انجمن منتقدان آتلانتا، شیکاگو  واشنگتن 
دی سی برنده بهترین جایزه بهترین فیلم خارجی سال 
بوده، ضمن این که از چند انجمن سینمایی دیگر در 
آمریکا نیز نامزد کسب جایزه بهترین فیلم بین المللی 
شده است. این فیلم در جوایز گلدن گلوب نیز در شاخه 
بهترین فیلم و بهترین فیلم بین المللی نامزد کسب جایزه 

است. 
بر اساس پیش بینی »اسکات فینبرگ« متخصص جوایز 
»قهرمان«  فیلم  ریپورتر،  هالیوود  نشریه  از  سینمایی 
هم اکنون پیشتاز شاخه بهترین فیلم بین المللی اسکار 
2022 است و »ماشین منو بران« یکی از 5 شانس اصلی 

این شاخه است.
»قهرمان « در شاخه بهترین فیلم همراه با »ماشین منو 
بران« در دسته دوم شانس ها حضور داد. فرهادی در دو 
شاخه بهترین کارگردانی و فیلمنامه اصلی هم بر اساس 
این پیش بینی در دسته دوم شانس های کسب جایزه 

قرار دارد. 

منو  »ماشین  فیلم  به  نسبت  سینمایی  جوایز  اقبال 
افزایش است و این فیلم به تدریج در  بران« در حال 
حال قدرت نمایی در شاخه بهترین فیلم جوایز سینمایی 
است، همانطور که تاکنون از سوی انجمن منتقدان فیلم 
نیویورک و لس آنجلس برنده بهترین فیلم شده است. در 
صورتی که این فیلم بتواند در شاخه بهترین فیلم جوایز 
اسکار نیز به جمع نامزدها راه یابد و همچون فیلم »انَگل« 
برنده نهایی شود، شانس فیلم »قهرمان« در شاخه بهترین 
فیلم بین المللی اسکار 2022 افزایش خواهد یافت، چرا 
که در طول بیش از 9 دهه برگزاری جوایز اسکار تنها فیلم 
»انَگل« ساخته »بونگ جون هو« از کره جنوبی در سال 
2020 توانسته به صورت همزمان برنده دو جایزه بهترین 
فیلم و بهترین فیلم بین المللی شود، اتفاقی که احتمال 
تکرار آن به فاصله دو سال بسیار کم به نظر می رسد، در 
غیر این صورت شاهد رقابتی نزدیک میان این دو فیلم 

برای کسب اسکار بین المللی خواهیم بود.

خبر

»قهرمان« در میان بهترین های سال 
به انتخاب »پل شریدر«

»پل شریدر« فیلمنامه نویس، کارگردان و منتقد سرشناس 
آمریکایی، فهرستی از ۱۰ فیلم برتر سال را به انتخاب خود 
منتشر کرد. در فهرست ۱۰ فیلم برتر سال ۲۰۲۱ به اننخاب 
»پل شریدر« فیلمنامه نویس، کارگردان و منتقد آمریکایی، 
فیلم »قهرمان« ساخته فرهادی که نماینده سینمای ایران 
اختصاص  خود  به  را  رتبه  ششم  است  اسکار ۲۰۲۲  در 
داده است و بالاتر از فیلم های »نجات« ساخته مشترک 
»جیمی چین« و »الیزابت چای وارشاهی« )۷(، »داستان 
اسپیلبرگ«  »استیون  ساخته  جدیدترین  ساید«  وست 
)۸(، »زیرزمین مخملی« به کارگردانی »تاد هینس« )۹( و 
»اسپنسر« به کارگردانی »پابلو لارین« )۱۰( در این فهرست 

قرار دارد. 
»پل شریدر«  فیلم »شمارنده کارت« ساخته جدید خودش 
را در صدر فهرست ۱۰ فیلم برتر سال قرار داده و پس از آن 
نیز فیلم های »مموریا«، »جزیره برگمان«، »مادران موازی« 
و »بلفاست«  رتبه های دوم تا ششم را به خود اختصاص 
داده اند. »پل شریدر« فیلمنامه نویس فیلم های مطرحی 
»آخرین  و  خشمگین«  »گاو  تاکسی«،  »راننده  همچون 

وسوسه ی مسیح« است.
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شیوه مدرن برقراری ارتباط میان داوران در فدراسیونی که ادعای VAR دارد
در شرایطی که فدراسیون فوتبال مدت هاست بحث ورود سیستم VAR را مطرح کرده و روی این موضوع مانور داده اما 
تیم داوری دیدار استقلال و نود ارومیه از ساده ترین و ابتدایی ترین امکانات یعنی سیستم رادیویی بی بهره است و به 
همین دلیل داوران مجبورند با تلفن همراه و استفاده از »ایرپاد« با یکدیگر ارتباط برقرار کنند. پیش تر نیز برخی داوران با 

خرید بسته مکالمه در جریان بازی با هم در ارتباط بودند.

جستار

به بهانه رای کمیته انضباطی و درگیری 
سرخابی ها؛

کار بزرگ نباید دست افراد 
کوچک باشد!

باشگاه  گابنی  بازیکن  پرونده 
میدان  به  سیرجان  گل گهر 
شخصی،  حساب های  تسویه 
شده  تبدیل  گروهی  و  رنگی 
افراد  دست  به  را  فرصتی  و 
فرصت طلب داده تا با یکدیگر 

تسویه حساب شخصی کنند.
در حالیکه این پرونده و ضرر و 
زیان آن علی القاعده باید به باشگاه گل گهر برسد، اما از چند روز 
گذشته که یک مسئول درجه دوم در باشگاه استقلال با این بهانه 
به افتخارات باشگاه پرسپولیس حمله کرد و سرپرست مدیرعاملی 
پرسپولیس در خصوص این حکم با رئیس فدراسیون جلسه 
گذاشت، که ابعاد کار را فراتر از یک حکم انضباطی نشان می دهد!

اینکه رای کمیته انضباطی بر مبنای مفاد قانونی بوده یا بر اساس 
شایعات بیشتر جهت گوشمالی سرمربی گل گهر صادر شده و یا 
در کمیته استیناف به کجا می رسد در درجه دوم قرار می گیرد، 
ولی پرسش اینجاست، آیا در پرونده های مشابه در سال های اخیر 
هم چنین آرایی صادر شده است!؟ براساس مستندات موجود 
تیم های دیگر با تخلفات بیشتر از باشگاه گل گهر حتی تذکر هم 
نگرفته اند و فدراسیون فوتبال چشم بر بسته و از تخلفات عبور 
کرده است ولی چرا به یکباره سخت ترین مجازات را برای گل 
گهر در نظر گرفته اند باید منتظر ماند و دید که کمیته استیناف 
به کدام سو می رود. کمیته استیناف در جریان مناقشه سایپا و 
پیکان که رای کمیته انضباطی را شکست و رای دیگری را صادر 
کرد نشان داد که استقلال کامل دارد و تحت تاثیر جوسازی ها قرار 
نمی گیرد. حال امیدواریم اینبار نیز رایی عادلانه و بر مبنای عرف 
موجود صادر کنند.  اما برخی ها در حاشیه رای کمیته انضباطی 
مسائل شخصی را وارد قضیه کردند، مثلا فردی که منافعی در 
فدراسیون فوتبال داشته و به هر دلیل الان دستش کوتاه شده 
تیغ تیز غرض ورزی را روی کمیته روابط بین الملل فدراسیون 
فوتبال تنظیم کرده و به نوعی با شخصیت خانم اسدی که از 
جمله افراد کاربلد و سلامت در حوزه روابط بین الملل هست بازی 
کرده است. فردی مسلط به امور بین الملل و چهره ای شناخته 
شده در عرصه دیپلماسی بین المللی ورزش که روی روال قانون و 

با شناخت از آن امور مربوطه را بدرستی انجام می دهد.
در جریان همین پرونده بازیکن گابن وی دو بار از فدراسیون 
فوتبال گابن استعلام گرفته و راه قانونی را پیموده است، حال 
آنکه آنطرف قضیه تخلفی صورت گرفته و اثبات اینکه گابنی ها 
راست و دروغ گفته اند بر عهده روابط بین الملل نیست. دیدیم 
که در نهایت پلیس فتا نیز وارد موضوع شده است . پس تخریب 
شخصی رئیس روبط بین الملل کاملا محرز است و خانم اسدی 

نیز گفته؛ از تخریب کنندگان شکایت خواهد کرد!
اما درگیری استقلال و پرسپولیس هم در نوع خود بر سر دعوای 
یک باشگاه دیگر عجیب است. پرسپولیسی ها به اضافه چند 
باشگاه دیگر ابتدا بیانیه دادند که فدراسیون نباید نتایج گل گهر 
را سه بر صفر کند که البته سه باشگاه از پنج باشگاه انتشار بیانیه 
مشترک را تکذیب کردند و تنها پرسپولیس و گل گهر ماندند که 
این هم درست نیست، چرا که دخالت در امور انضباطی فدراسیون 
در  دوم  درجه  فرد  رای، یک  اعلام  از  بعد  آن طرف هم  است. 
باشگاه استقلال پا را فراتر از طرح دعوا گذاشته و تمام افتخارات 

پرسپولیس را شائبه دار خوانده که این نیز محکوم است.
یک رایی فدراسیون فوتبال علیه یک باشگاه به دلیل تخلف 
موجود صادر کرده است و اینکه رای درست یا نادرست است بر 
عهده نهادهای بالاتر از کمیته انضباطی است و ظاهرا به استقلال 
و پرسپولیس مربوط نمی شود و اگر دوستان یک مقدار آگاه 
از قوانین بودند هرگز وارد موضوعی که ربطی به ایشان ندارد 
نمی شدند، ولی چه کنیم که کار بزرگ افتاده دست افراد کوچک 
افتاده است و و این افراد کوچک از هر فرصتی برای اثبات بزرگ 
شدن خود سوءاستفاده می کنند که این هم با برخورد قاطع 

فدراسیون فوتبال و نهادهای نظارتی مرتفع خواهد شد.

با برتری مقابل قهرمان فصل گذشته لیگ برتر؛

سپاهــان قهرمان زودهنگام نیم فصل شد

تیم والیبال فولاد مباركه سپاهان در برای جشن قهرمانی 
نیم فصل میزبان تیم فولادسیرجان ایرانیان بود. جدال 
سپاهانی ها با شاگردان سعید رضایی، نبرد صدرنشین با 
قهرمان فصل گذشته بود که محمدرضا تندروان هدایت 
البته تنی چند از بازیکنان  این تیم را برعهده داشت. 
خوب این تیم به همراه تندروان از این تیم جدا شدند و 
به تیم شهرداری ارومیه پیوستند که از آن جمله رحمان 
داودی، علیرضا بهبودی و صابر کاظمی را می توان نام 

برد.
از  یکی  در  تعطیلی  هفته  دو  از  پس  تقدیر  هر  به 
حساس ترین بازی های هفته دوازدهم، تیم بدون باخت 
مجتبی  غیاب  در  سپاهان  مبارکه  فولاد  صدرنشین  و 
میرزاجانپور با تمامی ستاره هایش در خانه مقابل فولاد 
سیرجان ایرانیان که در رده هشتم جدول مسابقات قرار 
دارد با کسب یک پیروزی بسیار ارزشمند دیگر علاوه 
بر قهرمانی زود هنگام خود در نیم فصل در آستانه فرا 
رسیدن شب چله و یلدا، به روند شکست ناپذیری خود 
باشگاه،  اعضای  سرور  و  جشن  تا  بخشید  تداوم  نیز 

هواداران و کادرفنی و بازیکنان تیم را کامل کند.
از سوی دیگر تیم سیرجان که با دست خالی از مسابقات 
جهانی بیتیم برزیل باز گشته بود، برای اینکه از کورس 
که  داشت  برد  به  مبرمی  نیاز  نماند،  جا  پلی آفی ها 
بازی دو تیم  بود.  را جذاب تر کرده  بازی حساس  این 
استخواندار فولاد مبارکه سپاهان و فولاد سیرجان ایرانیان 
بخاطر همزمانی با بازی تیم فوتبال سپاهان، راُس ساعت 

۱۵ با آغاز شد.
مجتبی  غیبت  در  باخت  بدون  تیم  تنها  سپاهان 
فائزی،  سامان  پزشکی،  پرویز  ترکیب  با  میرزاجانپور 
امیر غفور، علیرضا مباشری، فرهاد قائمی، متین تکاور 

و سیامک مرندی)لیبرو( آغازگر بازی شد. سعید رضایی 
سرمربی فهیم تیم فولاد سیرجان ایرانیان نیز در غیاب 
و  خانی  رامین  طالبی،  زارعی  عباس  اله وردیان،  سهند 
مهدی آقاجان که گویا دچار مصدومیت شده اند، برای 
مقابله با یاران کهنه کار و باتجربه سپاهان با امیرحسین 
درخشان)پاسور و کاپیتان(، الکساندر بلاگویچ، علی اصغر 
رزم فر، مجتبی قلی زاده، مهدی جلوه، محمد صادقی و 

رسول شهسواری نژاد)لیبرو( بازی را شروع کرد.
وی  شدن  اضافه  و  مباشری  علیرضا  مصدومیت  رفع 
به جمع شاگردان محمدی راد، یکی از نکات قابل توجه 
در این دیدار بود که در دریافت های اول نقش اساسی 
داشت، مضاف بر اینکه دیگر بازیکنان سپاهان، بویژه 
امیر غفور قطر پاسور و پشت خط زن این تیم در قامت 
یک ستاره بی چون و چرا و بدون حاشیه که در بازی های 
هفته های گذشته نیز جزو امتیاز آورترین بازیکن میدان 
و بازیکن هفته انتخاب شده بود، در کنار جوانان باطراوت 
و سرحالی همچون سامان فائزی، کیانوش حیدری و 

متین تکاور، می تواند هر تیمی را از پای درآورد.
البته فراموش نکنیم که سرویس های قدرتی سرعتی 
غفور و قائمی، دریافت ها را برای شاگردان رضایی سخت 
کرده بود، ضمن اینکه پرویز پزشکی پاسور پرتجربه تیم  
سپاهان با پاس های ترکیبی و در مواقعی که توپ های 
انتخاب  در  می گرفت  قرار  اختیارش  در  خوبی  به  اول 
دوبله  بویژه پاس های  زمان حمله،  در  بازیکن سرعتی 
وسط، مدافعان فولاد سیرجان را در کار دفاع روی تور 
جا می گذاشت. دریافت های بی نقص قائمی و مرندی 
هم مزید بر علت گردیده بود تا سپاهانی ها با اقتدار در 
برابر قرمزپوشان سیرجان به برتری برسند. در این برتری 
از دفاع های خوب فائزی، امیر غفور و متین تکاور هم 
نباید به راحتی گذشت که تاثیرگذار در این بازی بودند. 

در این بازی حساس شاگردان رحمان محمدی راد نه تنها 
ضعف زدن سرویس را تا حدودی بهبود بخشیده بودند 
که در دریافت های اول و برگشتی از دفاع مهاجم، دفاع 
آبشار  زدن  در  و همچنین  زدند  را  اول  تور حرف  روی 
بویژه از منطقه دو توسط امیر غفور و کیانوش حیدری 
و سرعتی سامان فائزی بازی چشم نوازی را به نمایش 

گذاشتند. 
در بین شاگردان سعید رضایی الکساندر بلاکوویچ قطر 
پاسور و پشت خط زن و مجتبی قلی زاده بهتر از سایرین 
روی  هم  رزم فر  علی اصغر  و  صادقی  محمد  اما  بودند 

گذاشتند،  تمام  سنگ  درخشان  امیرحسین  پاس های 
منتها در مقابل سد دفاعی غیرقابل نفوذ بلند قامتان 
فولاد مبارکه سپاهان را بجایی نبردند. با این حال بازی 
از جذابیت خاصی برخوردار بود و در مواقعی دو تیم با 
تساوی نشان دادند که به دنبال یک بازی جذاب بودند.

سعید رضایی از مارکوس گیل پاسور خارجی تیم، عارف 
نیز   باانگیزه  جوان  دو  خلیلی  خواجه  امین  و  مرادی 
استفاده کرد، ولی حریف قوی تر از آن بود که در این بازی 
خانگی که قهرمانی نیم فصل را برای سپاهانی ها در پی 
داشت بتوانند به برتری دست پیدا کنند. محمدی راد هم 
در اواخر ست سوم امیرحسین یوسفی و مهدی بیاتی دو 
جوان آینده دار را به سنگ محک زد و از علیرضا کرباسی 
و فرزاد ملابهرامی نیز سود برد و در نهایت در سه ست 
پی در پی موفق شد با نتیجه ۲۱/۲۵- ۱۹/۲۵، ۱۸/۲۵ به 

پیروزی برسد و قهرمان بلامنازع نیم فصل باشد.
فولاد مبارکه سپاهان با کسب سه امتیاز این بازی با 
۳۲ امتیاز از ۱۱ بازی قهرمانی زودهنگام خود را جشن 
گرفت. تیم قهرمان نیم فصل توسط رحمان محمدی راد 
سرمربی،  داود مقبلی، حمید جعفرزاده و مهرداد سلطانی 
مربی هدایت می شد. سرپرست رضا ایرانزاد، فیزیوتراپ 
علیرضا رجب زاده، ماساژور پوریا ملکی و مدیررسانه ای 

امیدرضا ساکت بودند.
مبارکه  فولاد  و  ایرانیان  سیرجان  فولاد  بازی  قضاوت 
سپاهان را محمد محبوب عشق دوست داور بین المللی  
داور اول و هادی تیموری داور ملی به عنوان داور دوم 
برعهده داشتند. نماینده و ناظر فنی خضراله ترابی و ناظر 

داوری بهروز جعفری بودند.
نتایج در دیگر بازی های هفته دوازدهم:

شهرداری ارومیه ۳- هراز آمل ۲
۸/۱۵- ۲۵/۲۳ -۲۵/۱۹ -۱۸/۲۵ -۱۶/۲۵
پیکان تهران ۳ - هورسان رامسر صفر

۱۸/۲۵- ۲۳/۲۵ -۲۲/۲۵
شهرداری ورامین ۳- راه یاب ملل مریوان ۱

۱۸/۲۵- ۲۵/۱۷- ۱۹/۲۵- ۱۷/۲۵
مس رفسنجان ۳ - شهداب یزد ۱
۲۵/۲۲- ۲۵/۲۱- ۱۹/۲۵- ۲۵/۱۸

پاس گرگان ۳_ شهرداری گنبد ۱
۲۲/۲۵- ۲۵/۱۸ -۱۹/۲۵- ۱۸/۲۵

سایپای تهران ۳-  آذر باتری صفر
۲۸/۳۰- ۲۵/۲۷- ۱۷/۲۵

توپ و تورالبرز

تیم والیبال فولاد مباركه سپاهان در برای جشن قهرمانی نیم فصل میزبان تیم فولادسیرجان 
ایرانیان بود. جدال سپاهانی ها با شاگردان سعید رضایی، نبرد صدرنشین با قهرمان فصل گذشته بود که 

محمدرضا تندروان هدایت این تیم را برعهده داشت. البته تنی چند از بازیکنان خوب این تیم به همراه 
تندروان از این تیم جدا شدند و به تیم شهرداری ارومیه پیوستند که از آن جمله رحمان داودی، علیرضا 

بهبودی و صابر کاظمی را می توان نام برد.

سیدرضافیضآبادی

نویسندهوروزنامهنگار
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ورزشی

محمدرضاولیزاده

دبیرتحریریه

 امیدوارم باشگاه ها در ارسال مدارک تکمیلی به AFC ا اقدام کنند
سهیل مهدی گفت: تقریبا ۲ ماه پیش بود که دو باشگاه استقلال و پرسپولیس برای حضور در لیگ قهرمانان آسیا 
اقدام به دریافت مجوز حرفه ای کردند، اما با توجه به نواقص در مدارک، نتوانستند مدرک حرفه ای خود را دریافت کنند و 
مجوز موقتی برای دو باشگاه به مدت ۳ ماه صادر شد تا نواقصشان را رفع کنند. به همین دلیل، جلسه ای میان مدیران 
سرخابی و رییس فدراسیون، روسای کمیته های بدوی و استیناف صدور مجوز حرفه ای برگزار شد تا اقدامات لازم برای 
دریافت مجوز حرفه ای و حضور بدون دردسر در لیگ قهرمانان آسیا را انجام دهند. در واقع مشکلات به جزئیات مرور شد.

سوژه

مرحله یک شانزدهم نهایی جام حذفی؛

خبری از شگفتی نبود!
مرحله یک شانزدهم نهایی مسابقات فوتبال جام حذفی 
باشگاه های کشور عصر روز )یکشنبه( با 12 دیدار آغاز شد. 
در اولین روز حضور تیم های لیگ برتری در جام حذفی، 
خبری از شگفتی نبود و این تیم ها از سد رقبای دسته 

پایینی خود گذشتند.
به این ترتیب تیم های استقلال، سپاهان، فولاد، گل گهر 
مازندران،  نساجی  اراک،  آلومینیوم  ذوب آهن،  سیرجان، 
تیمی  خراسان، 10  پدیده  و  نفت مسجدسلیمان  پیکان، 
بودند که خود را به جمع 16 تیم پایانی جام حذفی رساندند. 
البته نود ارومیه فاصله چندانی تا ثبت نخستین شگفتی 
مسابقات نداشت که استقلال به بازی بازگشت و پیروز شد. 
فجر سپاسی هم تاکنون تنها تیم لیگ برتری بوده که با 

جام حذفی وداع کرده است.
تیم های خیبر خرم آباد و مس کرمان هم نمایندگان لیگ 
بود که  نهایی خواهند  در مرحله یک هشتم  اول  دسته 
آنها  ویستا توربین و شمس آذر هم می توانند به جمع 

اضافه شوند.
نتایج دیدارهای روز نخست از دور یک شانزدهم نهایی جام 

حذفی به شرح زیر است:
آلومینیوم اراک 2 - فجر شهید سپاسی شیراز صفر

آرمان گهر سیرجان صفر - نساجی مازندران یک
خیبر خرم آباد 2 - مس شهر بابک یک

شاهین شهرداری بوشهر صفر )3( - نفت مسجدسلیمان 
صفر  )4(

پدیده مشهد 2 - استقلال ملاثانی یک
ذوب آهن اصفهان 3 - رایکای بابل صفر
ماشین سازی تبریز یک - مس کرمان 2
پیکان تهران یک - قشقایی شیراز صفر

گل گهر سیرجان 4 - شهرداری آستارا صفر
سپاهان اصفهان یک - شهید اورکی اسلامشهر صفر

فولاد خوزستان 3 - شهرداری نوشهر صفر
استقلال یک )4( - نود ارومیه یک )2(

برنامه دیدارهای باقیمانده مرحله یک شانزدهم پایانی جام 
حذفی به این شرح است:

دوشنبه - 29 آذر
خلیج فارس ماهشهر - هوادار تهران، ساعت 14:30، ورزشگاه 

شهدای ماهشهر
تراکتور تبریز - مس رفسنجان، ساعت 15، ورزشگاه سردار 

سلیمانی تبریز
صنعت نفت آبادان - شمس آذر قزوین، ساعت 15، ورزشگاه 

تختی آبادان
پرسپولیس - ویستا توربین تهران، ساعت 17:30، ورزشگاه 

آزادی تهران
حال در نهایت باید دید، شاگردان یحیی گل محمدی در 
میلاد  شاگردان  مقابل  در  دیگر  ساعتی  تا  پرسپولیس 
خواهند  نتیجه ای  چه  تهران  توربین  ویستا  در  بلادی 
خواهد  رخ  حذفی  جام  در  شگفتی  بالاخره  آیا  گرفت، 
یکی  لیگ  تیم  این  سد  از  براحتی  پرسپولیس  یا  داد 

خواهد گذشت.

نه فاجعه  بود و نه شگفتی؛

به مو رسید، »فعلا« پاره نشد!

استقلال نود را در ضربات پنالتی شکست داد، اما آن قدر 
»بد« بود که فرهاد مجیدی در کنفرانس مطبوعاتی، پس 
از پایانِ این دیدار مجبور به عذرخواهی شد! به هر جهت 
استقلال در شبی که برای چندمین بار فقط در حد فاجعه 
نبود، با یک نمایشِ بسیار معمولی قسر در رفت، گرچه در 
وهله اول باید بدانیم که پیش از هر اظهار نظری، انتقاد 
با تخریب متفاوت است و فاصله  چندانی  هم میان بد و 

فاجعه بودن نیست!
تا به الان، فرهاد نتایج بدی را کسب نکرده اما به استقلالِ 
مجیدی نقدهای جدی وارد است، بطور کلی در جهان 
فوتبال، یک مربی یا باید آن قدر به کیفیت فنی تیمِ خود 
معتقد و معتمد باشد، یا اینکه تیمش به مرحله ای از ثبات 
تاکتیکی رسیده باشد تا به بازی دادنِ تیم دوم خود روی 
آورد؛ بدون تعارف همه آن چیزی که از سایه روشن های تیمِ 
فرهاد در این فصل از رقابت ها دیدیم، کیفیت فنی آبی ها 

چندان در تعریفِ مذکور گنجانده نمی شود.

نود تیمِ چغری بود، اما این استقلال برای چندمین بار 
نشان داد که راهِ رسیدن به دروازه حریفان را خوب بلد 
نیست، ۱۲۰ دقیقه نمایشِ شاگردان مجیدی مقابل حریفِ 
لیگ دویی، تلاش برای به گل رسیدن از راه نادرست بود. 
پلن اول آبی ها ارسال از جناحین بود که با پایین ترین دقت 
ممکن انجام شد، استراتژی بعدی هم پا به توپ شدن های 
مکرر بازیکنان و تلاشی بیهوده در جهت باز کردن لایه های 
دفاعی حریف بود که در سطحِ نچندان بالای قابلیت های 

فردی بازیکنان خنثی می شد.
واقعی  شخصیتِ  بازگرداندن  وعده  با  مجیدی  فرهاد 
استقلال بازگشت، اما جدا از عوامل اخلاقی-انضباطی، در 
بعد فنی این شخصیت در استقلال ایجاد نشده است، 
انسجام این روزهای خط دفاعی استقلال شایسته تقدیر 
است، اما شان تیمی چون استقلال ارائه یک نمایشِ غالب 
در فاز تهاجمی است، هر تیمی می تواند برهه ای در فرم 
ایده آل نباشد، اما انتظار از تیم های بزرگی چون استقلال 
متفاوت است. خوش مان بیاید یا نیاید! در شان استقلال 
نیست که هنوز هم پس از گذشت بیش از ۱۰ بازی، غالباً 

روی اتفاقات به گل برسد. 
اما مهم ترین موضوع در تیمِ فرهاد »ذهنیت« است، بارها 
اشاره شده که استقلال با مجیدی در مسیر پیشرفت قرار 
گرفته است، اما این پیشرفت زمانی به موفقیت ختم 

خواهد شد که در استقلال ذهنیت پیروز ایجاد شود.
استقلال در شبی که خوب نبود، بُرد و این امیدوارکننده ترین 
خبرِ تیم فرهاد است. تکراری است اما؛ استقلال به هیج 

وجه بالانس نیست و قطعا خوب هم بسته نشده، تعدادِ 
کثیری از بازیکنان این تیم در سطحِ فنی نیستند که 
استقلال را در هر جامی در قواره یک مدعی تمام عیار قرار 
دهند که این فرمِ بد، خبری است که نمی تواند چندان 
خوشایند باشد. در نهایت ای کاش روزی دلیل کم بازی 
کردن، بازی نکردن و فیکس بازی کردن برخی از بازیکنان 

مشخص شود.
باور کنید استقلال جای آزمون و خطا نیست، این هوادار 

نتیجه و بازی خوب می خواهد. والسلام...

داستان جلدالبرز

در انتظارِ تحول؛

»پولادگــر«، مردی برای تمامی دولت ها!

بیست سال ریاست فدراسیونی المپیکی و به تعبیری یکی 
از پرجمعیت ترین فدراسیون های ورزشی کشور در اختیار 
»سیدمحمد پولادگر« است؛ پنج دوره متوالی کسب و حفظ 
کرسی ریاست، خود می تواند رکوردی قابل اعتنا برای یک 
رییس فدراسیون باشد؛ رییس فدراسیونی که اینک تعداد 
منتقدان و مخالفانش به مراتب بیشتر از هواداران او به 

نظر می رسد.
رئیسی  نایب  و  رئیسه  هیات  در  عضویت  سال  هفت 
این  ریاست  دوره  پنج  انضمام  به  تکواندو  فدراسیون 
در  دهه  سه  به  نزدیک  حضوری  مجموعا  فدراسیون، 
عالی ترین جایگاه تصمیم سازی و تصمیم گیری تکواندو 
ایران را برای پولادگر رقم زده است و این در حالی است که 
وی همچنان برای ششمین دوره ریاست در این فدراسیون 

خود را آماده می کند!
اصولا هر مدیری از موافقان و  منتقدان خاص خود برخوردار 
است و در اصل موضوع بحثی نیست، اما در بحث مدیریت 
تکواندو ایران باید دید منتقدان از چه چیز گلایه و موافقان 

از چه چیز دفاع می کنند!
نگاه منصفانه درباره عملکرد پولادگر این است که تکواندوی 
ایران در اواسط دهه ۹۰ میلادی تا قبل از المپیک ۲۰۱۲ لندن 

به لحاظ نتایج تیم  ملی، علی رغم برخی فراز و نشیب ها، 
مجموعا کارکردی قابل قبول داشته و در این مدت عناوینی 
چون سومی، نایب قهرمانی و قهرمانی جهان، جام جهانی و 

آسیا نیز حاصل شده است.
بزرگترین اشتباه محاسباتی پولادگر را باید درگیری وی با 
رضا مهماندوست، بهترین مربی چند دوره مسابقات جهانی 
و از دادن وی در آستانه المپیک لندن دانست که رفتن 
مهماندوست مساوی با ایجاد شیب تند نزولی در عملکرد 
تیم ملی بویژه در سه دوره المپیک های لندن، ریو و توکیو 
دانست که کارشناسان بارها در این باره گفته و نوشته اند، 
ولی چه سود که تاثیری در پولادگر نداشت و دلجویی از 
مهماندوست و تلاشی در جهت بازگشت وی و تکرار دوران 

طلایی تکواندو صورت نگرفت.
فراموش نکنیم مهماندوست سکاندار کِشتی در حال غرقی 

شد که در مسابقات جهانی ۲۰۰۷ چین، یک نقره و  
دو برنز و باختی عجیب در مقابل تکواندوکار 

افغانستانی حاصل شده بود و پس از آن، 
حتی کسب سهمیه المپیک پکن در 

هاله ای از ابهام قرار داشت.
کسب  اول  شانس  رفتن  دست  از 
سهمیه در مسابقات منچستر منجر 

به کناره گیری حسن ذوالقدر 
پس از حدود ۱۵ سال از 
ملی  تیم  سرمربیگری 
در  مهماندوست  و  شد 
این شرایط دو  سهمیه 

المپیک را قطعی و 
در نهایت یک 

طلا و  تنها طلای کاروان المپیک ایران در پکن، دشت شد.
نزدیک به یک دهه است که کفگیر مدیریتی در تکواندو 
به ته دیگ خورده و نه تنها در بحث نتایج تیم های ملی، 
راهبردی  و  جاری  برنامه های  سایر  خصوص  در  بلکه 
فدراسیون که به تعبیر منتقدان، ایجاد یک جزیره و فعالیت 
تعداد محدودی خودی ها در فدراسیون و دوری بسیاری 
پیشکسوتان و چهره های منتقد از بدنه اجرایی تکواندو 
عالی  مدیریت  زند!   نمی  دل  به  چنگی  اصطلاحا  است، 
فدراسیون تکواندو برای خروج از وضعیت فعلی و تکراری، 

نیاز به تغییر و تحول دارد.
باید نفسی تازه در کالبد تکواندو دمیده شود و چهره های 
تکراری جای خود را به مدیرانی تحصیلکرده، خوش فکر، 
نوآور، خلاق، تحول گرا و برنامه محور بدهند تا در گام نخست 
بتوانند در این ورزش، وفاق و همدلی به معنی واقعی کلمه 

و در یک  کلام نوعی آشتی ملی ایجاد کنند.
می تواند  همچنان  پولادگر  ساله  سی  تجربیات 
در صورت لزوم مورد استفاده قرار بگیرد، اما 
انتظارات دولت جوانگرا و تحول گرا در راس 
تکواندو با مدیری جوان و  تحول گرا تحقق 
ها  دولت  تمام  برای  که  مدیری  می یابد؛ 
اخیر  های  با صحبت  مطابق  زیرا  نباشد! 
رییس جمهور، مدیرانی که مقصر 
فعلی  شرایط  ایجاد  در 
جایی  دیگر  هستند، 
های  جایگاه  در 
دولت  مدیریتی 
سیزدهم نخواهند 

داشت.
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گلایه وزنه برداری که کولاک کرد
تیم ملی ایران به لحاظ امتیازی در رقابت های جام جهانی وزنه برداری ازبکستان عنوان 
نایب قهرمانی دنیا را بعد از روسیه مال خود کرد. در این مسابقات میرمصطفی جوادی 
وزنه بردار دسته 81 کیلوگرم مدال نقره جهان را به دست آورد او گفت: »تیم جوانی داریم 
که می تواند موفق باشد. منتهی حمایت خوبی صورت نمی گیرد. همین حالا من سه 
ماه است که حقوق نگرفته ام. متاسفانه میزان توجهات به تیم ما کم بود و مخصوصا در 

اردوی آخر مشکلاتی داشتیم که امیدوارم حل شود.«

مشکل مجوز حرفه ای پرسپولیس و استقلال حل شد
سید مجید صدری، سرپرست باشگاه پرسپولیس و مصطفی آجورلو، مدیرعامل باشگاه استقلال 
نشستی را در مرکز ملی فوتبال ایران با حضور سهیل مهدی، شهاب عزیزی خادم، داریوش 
مصطفوی)رئیس کمیته استیناف صدور مجوز حرفه ای( و سعید عباسی)رئیس کمیته بدوی مجوز 
حرفه ای( درباره مجوز حرفه ای دو باشگاه برای حضور در فصل جدید لیگ قهرمانان آسیا برگزار کردند. 
در جریان این نشست راهکارهای دریافت مجوز قطعی حرفه ای سازی برای سرخابی ها بررسی و در 

نهایت اعلام شد آنها مشکلی برای دریافت این مجوز و حضور در فصل آتی لیگ قهرمانان ندارند.

ثریا آقایی عضو کمیسیون جهانی ورزشکاران بدمینتون نشد
انتخابات کمیسیون ورزشکاران فدراسیون جهانی بدمینتون برای سال ۲۰۲۱ تا ۲۰۲۵ در 
جریان مسابقات جهانی اسپانیا برگزار شد و ۶ نفر برای این  پست انتخاب شدند. آیریس 
وانگ از ایالات متحده آمریکا، گارسیا پولی از اندونزی، کیم سویونگ از کره، پوسارلا ونکاتا 
سیندو هند، رابین تابلینگ از هلند و ژنگ سیوی از چین انتخاب شدند. ثریا آقایی به 
عنوان اولین بدمینتون باز زن ایرانی که سهمیه المپیک توکیو را کسب کرده بود نیز در 

این کمیسیون کاندیدا بود که رای نیاورد.

هرکس می تواند چوب را از لای چرخ سرخابی ها در بیاورد
مصطفی آجورلو مدیرعامل باشگاه استقلال در پایان جلسه حرفه ای سازی باشگاه ها در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: جلسه خوبی برگزار کردیم. این برای اولین بار است که با ایجاد همدلی 
بالا در نشستی خوب مشکل استقلال و پرسپولیس اینچنین با سرعت حل شود. امروز هر فردی 
بتواند چوبی از لای چرخ این دو باشگاه بزرگ که دل خوشی جامعه فوتبال است بردارد، به 

کشورش کمک کرده است. باید گره ها را با دست باز کرد نه اینکه آنها را محکم تر کرد. 

محرومیت ۲ ساله ملی پوش تکواندوی ایران به دلیل دوپینگ
در تاریخ ۲۰ اردیبهشت سال جاری ماموران ستاد ملی مبارزه با دوپینگ  در راستای اعزام کاروان 
ایران به المپیک، با حضور در اردوی تیم ملی تکواندو اقدام به نمونه گیری کردند که پس از 
انجام آزمایش های تخصصی در آزمایشگاه کلن آلمان، وجود ماده ممنوعه AAF )فوروزماید( در 
نمونه یلدا ولی نژاد، ملی پوش تکواندی ایران تایید شد. همچنین با تایید شورای استیناف ستاد 
ملی مبارزه با دوپینگ ایران و به استناد ماده ۲-۲-۱۰ قوانین ملی مبارزه با دوپینگ ورزشکار 

خاطی از تاریخ ۱۴۰۰/۴/۱ لغایت ۱۴۰۲/۳/۳۱ از تمام فعالیت های ورزشی محروم می شود.

فرنگی کار تیم ملی به تابعیت صربستان درآمد
علی ارسلان دارنده مدال های برنز بزرگسالان آسیا و برنز جوانان جهان و ۴ طلای آسیا در رده های 
نوجوانان و جوانان، به تابعیت صربستان درآمد. ارسلان با سابقه سال ها حضور در اردوهای تیم ملی 
کشتی فرنگی و مسابقات مختلف بین المللی، آخرین بار چند روز پیش در رقابت های فینال لیگ 
کشتی فرنگی به میدان رفت و موفق شد نخستین پیروزی را برای نماینده آمل در فینال بدست بیاورد. 

وی از این پس با تغییر تابعیت خود قصد دارد برای کشور صربستان به میدان برود. 

سال دو هزار و مصدومیت!
در روزهای پایانی سال ۲۰۲۱ بد نیست بدانید بسیاری از ستاره های فوتبال این سال را سال 
نحس نامیدند! از آگوئرو و مصدومیت سنگینش تا اریکسن که اتفاق تلخی را در زمین 
تجربه کرد و شاید یکی از عجیب ترین مصدومیت ها در زمین فوتبال در سال ۲۰۲۱ رقم خورد. 
ستاره های بسیاری در این سال مصدومیت های سنگینی را تجربه کردند که شاید برای خیلی 
از هواداران و حتی خود آنها دور از انتظار بود که این گونه و بدین سبب تیتر یک اخبار و 

جراید ورزشی شوند: »سال ۲۰۲۱ برای ستاره تیم به پایان رسید.« 

رکوردی که پپ گواردیولا بعد از ۹۲ سال 
ثبت کرد

منچستر سیتی توانست با چهار گل نیوکاسل را درهم 
بکوبد. سیتی با پیروزی در این بازی توانست یک رکورد 
 ۲۰۲۱ سال  در  گواردیولا  تیم  رساند.  ثبت  به  را  جدید 
موفق به زدن ۱۰۶ گل شده است که این بهترین آمار 
گلزنی این باشگاه در تاریخ لیگ برتر است. پیش از این 

منچستر سیتی ۹۲ سال 
زدن  با  توانست  پیش 
فصل  یک  در  گل   ۱۰۴
بهترین آمار گلزنی تاریخ 
خود را به ثبت رساند که 
این  توانست  گواردیولا 
رکورد را هم جابجا کند.

مسابقات  در  افقری  دوباره  رکوردشکنی 
شنا قهرمانی جهان

مهرشاد افقری یک بار دیگر در مسابقات قهرمانی جهان ابوظبی 
رکورد ماده ۵۰ متر پروانه را شکست. در جریان مسابقات شنا مسافت 
کوتاه قهرمانی جهان ابوظبی مهرشاد افقری در مرحله مقدماتی ماده 
۵۰ متر پروانه به آب زد. او توانست یک بار دیگر در این رقابت ها 
رکورد شکنی کند. او با ثبت زمان ۲۳.۶۷ رکورد در جایگاه چهلم قرار 
گرفت و به کار خود پایان داد. 
رکورد پیشین این ماده با 
زمان ۲۳.۷۶ به نام مهدی 
انصاری ثبت بود. او پیش 
از این رکورد ماده ۱۰۰ متر 
پروانه را در این مسابقات 

ارتقا داده بود.

۳طلا، ۲ نقره و ۳ برنز در روز دوم رقابت های قهرمانی آسیا
نمایندگان ایران در روز دوم رقابت های کاراته قهرمانی آسیا در دو بخش کومیته و 
کاتا، صاحب ۳ مدال طلا، ۲ نقره و ۳ برنز شدند. مسابقات کاراته قهرمانی آسیا ۲۰۲۱ در 
تمام رده های سنی)نوجوانان، جوانان، امید و بزرگسالان( به میزبانی آلماتی قراقستان 
در حال برگزاری است. در پایان روز دوم مسابقات یک طلا و یک نقره در بخش کاتا و 
۲ طلا، یک نقره و ۳ برنز در بخش کومیته از آن نمایندگان ایران شد تا ایران با ۳ طلا، 

۲ نقره و ۳ برنز به کار خود در روز دوم پایان دهد.

بارسلونا در انتظار 
پیشنهاد ۹۰ 
میلیون یورویی

یانگ،  دی  فرنکی 
فوتبال  تیم  بازیکن 
توجه  مورد  بارسلونا 

که  دارد  احتمال  و  گرفته  قرار  منچسترسیتی  باشگاه 
کند.  ارائه  یانگ  دی  برای جذب  پیشنهادی  زودی  به 
بحران مالی شدید و ادامه دار این باشگاه باعث شده تا 
کاتالان ها تصمیم بگیرند قید چند بازیکن خود را بزنند. 
بارسلونا این هافبک هلندی را در سال ۲۰۱۹ با مبلغ ۷۰ 
میلیون یورو به خدمت گرفت. انتظار می رود بارسلونا به 
پیشنهاد حداقل ۹۰ میلیون یورویی برای هافبک هلندی 

خود پاسخ مثبت بدهد.

ترابی بهترین 
هافبک لیگ 

قهرمانان آسیا شد
عنوان  ترابی  مهدی 
لیگ  هافبک  بهترین 
آن  از  را  آسیا  قهرمانان 
آسیا،  قهرمانان  لیگ  مسابقات  پایان  از  بعد  کرد،  خود 
مهدی ترابی هافبک تیم فوتبال پرسپولیس دربین بهترین 
بازیکنان در نظر سنجی AFC قرار گرفت و در نهایت او 
با کسب ۰۷/۵۸ درصد آرا توانست برترین هافبک از نگاه 
کاربران سایت AFC شود. مهدی ترابی برای تیم فوتبال 
پرسپولیس در فصل ۲۰۲۱ لیگ قهرمانان آسیا ۳ گل به ثمر 
رساند. ترابی ۵ پاس گل هم برای هم تیمی های خود در 

لیگ قهرمانان آسیا ارسال کرده است.


